
Tweede Kamer der Staten-Generaal 2
Vergaderjaar 1993-1994

23442 Maatregelen gericht op een goede financiële
basis voor de privatisering van het Algemeen
burgerlijk pensioenfonds en reparatie van de
invaliditeitspensioenen (Wet financiële
voorzieningen privatisering ABP)

Nr. 10 EINDVERSLAG
Vastgesteld 1 maart 1994

Na kennisneming van de memorie van antwoord en de daarbij
behorende nota van wijziging hadden enkele fracties uit de vaste
Commissie voor Ambtenarenzaken1 de behoefte vragen te stellen en
opmerkingen te maken.

Onder het voorbehoud dat de regering tijdig zal hebben geantwoord,
acht de commissie de plenaire behandeling van dit wetsvoorstel
voldoende voorbereid.

1 Samenstelling:
Leden: Vacature PvdA, Gerritse (CDA),
Buurmeijer (PvdA), Mateman (CDA), V. A. M.
van der Burg (CDA), Groenman (D66), Van der
Vlies (SGP), Wiebenga (VVD), Linschoten
(VVD), Paulis (CDA), Leijnse (PvdA), De Cloe
(PvdA), G. H. Terpstra (CDA), voorzitter,
Melkert (PvdA), Biesheuvel (CDA),
Scheltema-de Nie (D66), Schoots (PvdAI,
Koffeman (CDA), Rosenmöller (GroenLinks),
ondervoorzitter, Zijlstra (PvdA), Hillen (CDA),
Akkerman (PvdA), Van Hoof (VVD).
Plv. leden: Van Otterloo (PvdA), Brinkman
(CDA), J. H. van den Berg (PvdA), Hermes
(CDA), G. de Jong (CDAI, Kohnstamm (D66),
Schutte (GPVI, Franssen (VDD), De Korte
(VVD), Frissen (CDA), Van Zijl (PvdA), Vos
(PvdAI, Willemse-van der Ploeg (CDA),
Quint-Maagdenberg (PvdA), Koetje (CDA),
Schimmel (D66), Leerling (RPF),
Soutendijk-van Appeldoorn (CDA), Brouwer
(GroenLinksl, Van Nieuwenhoven (PvdA),
Tuinstra (CDA), Stoffelen (PvdA), Korthals
(VVD).

1. Algemeen

De leden van de CDA-fractie hadden waardering voor de uitvoerige
beantwoording van de gestelde vragen.

Deze leden vernamen graag van de regering indien na 1 januari 1996
een onderdeel van de Rijksoverheid (bijvoorbeeld CITO-toets) wordt
geprivatiseerd, of dit geprivatiseerde lichaam dan aangesloten kan blijven
bij het ABP en zo ja hoe dit wordt geregeld. Beschikt de regering in dit
kader over een aanwijzingsbevoegdheid?

De leden van de CDA-fractie waren van oordeel dat het vanuit bestuur–
lijke continuïteit gewenst is dat op korte termijn voorzien wordt in de
benoeming van een (parttime) voorzitter van het bestuur van het ABP
alsmede een voorzitter van de directieraad van het pensioenbedrijf.

Kan de regering in algemene zin aangeven in welk stadium de
benoemingsprocedure(s) zich bevinden?

Met betrekking tot de werkgeversbestuursleden constateerden de leden
van de CDA-fractie dat deze leden –tot op heden - uitsluitend worden
aangewezen uit ambtelijke kring resp. uit de onderscheiden departe–
menten. Ontstaat niet het risico dat deze bestuurders zich onvoldoende
identificeren met het ABP en dat zij zich teveel zien als vertegenwoordiger
van hun departement? Bovengenoemde leden spraken –gelet op de
bovenvermelde twijfels - hun voorkeur uit deze bestuurders in ieder geval
ten dele, te zoeken bij gekwalificeerde personen buiten het ambtelijk
circuit.

De leden van de PvdA-fractie waren de regering erkentelijk voor de
snelle en duidelijke beantwoording van de vragen die zij hebben gesteld.
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Zij waren van mening dat hierdoor de parlementaire afhandeling van het
wetsvoorstel op zeer korte termijn zal kunnen plaatsvinden.

Voor wat betreft de verdere behandeling van het wetsvoorstel, wilden
de leden van de PvdA-fractie twee aspecten benadrukken die in de
memorie van antwoord door de regering al worden aangeduid en naar
hun mening juist bij dit wetsvoorstel van belang zijn.

Het eerste aspect is het belang onderscheid te maken tussen de twee
posities die de regering hier inneemt, namelijk als betrokken werkgever en
als mede-wetgever. Naar de mening van de leden van de PvdA-fractie
dienden deze verschillende posities ook verschillend te worden benaderd.

Als orgaan dat de uitvoerende macht controleert beoordeelt de Kamer
de inzet van de regering in de onderhandelingen over het ABP-complex
en het resultaat van die inzet.

Als medewetgever geeft de Kamer mede vorm aan de wijze waarop het
onderhandelingsresultaat nu in wetgeving wordt vastgelegd.

Het tweede aspect is het feit dat de betrokken sociale partners na
uitvoerige onderhandelingen een akkoord hebben bereikt. Hier past het de
Kamer, naar de mening van de leden van de PvdA-fractie, een bescheiden
positie in te nemen. Dat geldt dan zowel voor het akkoord dat destijds, op
16 december 1992, is bereikt als het resultaat van het recente overleg van
betrokken partners. Deze leden stelden het op prijs deze wijze van
benadering vooraf aan te geven, daar zij de inbreng van deze leden sterk
heeft beïnvloed.

Overigens - maar dat staat hier los van - wilden de leden van de
PvdA-fractie hun bijzondere waardering uitspreken voor het feit dat de
betrokken sociale partners bereid en in staat zijn gebleken met betrekking
tot een zo uitvoerige, diepgaande en complexe materie hun eigen
verantwoordelijkheid te nemen en een akkoord te bereiken, óóktoen
duidelijk werd dat het wetsvoorstel niet per 1 januari 1994 in werking zou
kunnen treden.

De leden van de WD-fractie dankten de regering voor de gegeven
antwoorden op de door hen in het voorlopig verslag gestelde vragen, al
vonden deze leden de beantwoording niet altijd overtuigend. Zo vonden
zij de reactie van de regering op de door deze leden gevraagde visie over
de toekomst van de ambtenaar, teleurstellend mager. De regering stelt dat
nog niet uitgekristalliseerd is hoever met de normalisatie en decentrali–
satie van arbeidsverhoudingen en arbeidsvoorwaarden kan worden
gegaan. Deze leden zouden een wat uitgebreidere en beter onderbouwde
visie van de regering zeer op prijs stellen.

De leden van de D66-fractie hadden met belangstelling kennis genomen
van de memorie van antwoord en de nota van wijziging bij dit
wetsvoorstel. Zij dankten de regering voor de spoedige en uitvoerige
beantwoording, die wel op een aantal onderdelen maar helaas nog niet
op alle bevredigend is.

Uitgangspunt van beleid inzake de arbeidsvoorwaarden voor overheids–
personeel is dat onnodige verschillen tussen overheids– en marktsector
ongedaan worden gemaakt. De regering stelt echter nu reeds dat niet alle
bestaande verschillen zullen kunnen verdwijnen. Voor de helderheid van
de discussie is het goed dat dit nu zo expliciet wordt erkend. Bij wijze van
voorbeeld wijst de regering op verschillen die voortvloeien uit rechten die
de overheidswerknemer kan ontlenen aan de grondwet en aan interna–
tionale verdragen. Daarnaast vloeien beperkingen voort uit het budget–
recht van de Kamer. De leden van de D66-fractie vroegen de regering aan
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te geven of er overigens nog meer verschillen zijn met de marktsector die
in ieder geval zullen blijven bestaan.

De regering is uitvoerig ingegaan op de vraag van de leden van de
D66-fractie naar de achtergronden van de keuze voor een afzonderlijk
Vut-fonds en een afzonderlijk Fonds arbeidsongeschiktheidsverzekering
overheidspersoneel (FAOP). Deze leden waren de regering erkentelijk voor
deze verheldering. Op één punt ontvingen zij echter graag nog een nadere
toelichting en wel ten aanzien van de relatie Vut-flexibele pensionering.
Deze leden konden zich niet aan de indruk onttrekken dat een apart
Vut-fonds wel eens een belangrijke hinderpaai zou kunnen zijn voor het
streven naar een integratie van de Vut-uitkering in een systeem van
flexibele pensionering. Zij zouden het op prijs stellen als de regering
hierop nader zou willen ingaan.

Voor de uitvoering van de WAO met betrekking tot het overheids–
personeel zal er een bedrijfsvereniging voor de overheid (BVO) worden
opgericht en zal er een nieuw administratiekantoor worden opgezet. De
BVO krijgt net als alle andere bedrijfsverenigingen een bestuur dat bestaat
uit (overheids)werkgevers en vertegenwoordigers van de vakbeweging
(centrales voor overheidspersoneel). De leden van de D66-fractie wilden
op zich niet ontkennen dat het logisch is dat de taken in verband met de
WAO niet langer door het ABP worden uitgevoerd. Veel minder logisch
vonden zij het echter als het sociale zekerheidsstelsel zal worden
uitgebreid met een nieuwe bedrijfsvereniging en een nieuw administratie–
kantoor.

Met name vroegen de leden van de D66-fractie hoe dit kabinets–
voornemen zich verdraagt met de in het kader van het debat over het
rapport van de commissie Buurmeijer aanvaarde motie Wöltgens c.s.
(22 730, nr. 24). In die motie spreekt de Kamer immers als haar oordeel uit
dat de uitvoering van de werknemersverzekeringen WW, WAO en ZW in
de toekomst niet langer bedrijfstaksgewijs zal moeten zijn georganiseerd.

Waarom dan bij de vormgeving van de nieuwe structuur voor de
overheid nog wel van deze verouderde conceptie uitgegaan, zo vroegen
de leden van de D66-fractie. Zij wilden daarbij niet nalaten te benadrukken
dat zij zich in het eerder genoemde debat al hadden uitgesproken voor
een regionale uitvoeringsstructuur.

2. Het tijdstip van indiening van het wetsvoorstel

2.1. Algemeen

Het tijdstip van indiening van het wetsvoorstel en de daaruit voort–
vloeiende gevolgen voor de datum van invoering ervan is reeds enkele
malen onderwerp van overleg geweest.

De leden van de PvdA-fractie wilden hier nog slechts opmerken dat de
vier overwegingen die de regering noemt om te veronderstellen dat het
wetsvoorstel wél voor 1-1-1994 zou kunnen worden ingevoerd als
beweringen alle waar zijn, maar geen van alle een valide argument zijn
om het wetsvoorstel niet zorgvuldig te behandelen. En het is juist die
zorgvuldigheid dietijd kost.

2.2. De gevolgen van de latere inwerkingtreding van het wetsvoorstel

De leden van de PvdA-fractie waren de betrokken sociale partners
erkentelijk voor de wijze waarop zij de problematiek die is ontstaan door
de latere dan veronderstelde inwerkingtreding in onderling overleg
hebben aangepakt. Ten aanzien van de voorgenomen wijziging van het
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Verhaalsbesluit ex artikel C7 vroegen zij de regering of deze wijziging
tijdig kan worden gerealiseerd.

4. De financiële situatie van het ABP

4.1. Algemeen

Uit de antwoorden van de regering hadden de leden van de
PvdA-fractie begrepen dat het vermogen, dat door de gewijzigde
financiering van Vut– en arbeidsongeschiktheidsregelingen vrijvalt - gelet
op de gehanteerde normdekkingsgraad van 106% - met 16.2 mld.
beduidend hoger is dan de 10.3 mld. die bij het afsluiten van het
Convenant in 1992 werd verondersteld. Zij vroegen de regering met cijfers
aan te geven voor welke zaken dit vrijvallende vermogen en de daaruit
voortvloeiende rente zullen worden ingezet.

De uitvoerige uiteenzetting in de memorie van antwoord met betrekking
tot de financiële situatie van het ABP had de leden van de D66-fractie nog
niet geheel gerust kunnen stellen. Zij konden zich ook niet aan de indruk
onttrekken dat er in de memorie van antwoord op dit punt ook sprake is
van tegenstrijdigheden. Zo wordt op pagina 14 gesteld dat de huidige
pensioenbijdrage niet kostendekkend is, zodat er geen evenwicht is tussen
de toekomstige lasten en baten. Op pagina 15 wordt echter gesteld dat de
premies van meet af aan op het vereiste niveau zijn zodat er geen risico's
genomen worden ten aanzien van de financiële positie van het ABR De
leden van de D66-fractie vonden dit moeilijk met elkaar te rijmen. Zij
vernamen ook graag het oordeel van de Verzekeringskamer op dit punt.

4.3. De J 13-zaak

De leden van de PvdA-fractie hadden met betrekking tot de J 13-zaak
kennis genomen van de afspraak, neergelegd in het vijfde lid van artikel 8
van het Convenant, dat nader overleg tussen partijen zal volgen wanneer
de rechterlijke uitspraak in de J 13-zaak leidt tot lastenverzwaring. Zij
hadden ook kennis genomen van de opmerkingen die de regering ten
aanzien van deze zaak heeft gemaakt in de memorie van toelichting en in
de memorie van antwoord. Hoewel zij beseften dat er nog veel
onzekerheid heerst door het ontbreken van een uitspraak vroegen zij toch
een nadere toelichting op de gemaakte afspraak tot nader overleg. Met
name stelden zij de vraag of de rechterlijke uitspraak er in principe - met
de nadruk op deze toevoeging - toe kan leiden dat de afspraken inzake de
bestemming van (een deel van de) overreserve opnieuw aan de orde kan
komen.

5. De financiering van de pensioenen

De leden van de VVD-fractie namen kennis van het antwoord van de
regering dat het risico dat de dekkingsgraad zonder verhoging van de
pensioenbijdrage onder de 100% daalt, niet geheel en al kan worden
uitgesloten. De regering stelt dat indien dientengevolge de financiering
van het ABP onder druk zou komen te staan, de sociale partners zich over
de financiering ervan zullen moeten beraden. De leden van de VVD-fractie
vonden deze redenering te summier en verzochten de regering opnieuw
om alle mogelijke consequenties van de verlaging van de normdekkings–
graad uitvoerig te beschrijven en van een eigen standpuntbepaling te
voorzien. Acht de regering het bijvoorbeeld wenselijk dat, zoals wordt
gesteld «het niveau van de op te bouwen pensioenaanspraken mogelijk
wordt verlaagd»?
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Voorts wilden de leden van de VVD-fractie van de regering vernemen
waar het vrijvallende vermogen door de gewijzigde financiering concreet
voor zal worden aangewend.

De in het wetsvoorstel gehanteerde normdekkingsgraad van 106% riep
nog enkele vragen op bij de leden van de D66-fractie. Deze leden waren
van mening dat in ieder geval voorkomen dient te worden dat de
dekkingsgraad zakt beneden de 100%. Dat wordt extra klemmend nu de
regering aangeeft dat in een situatie van langdurige onderdekking de
financieringsproblematiek aangepakt zou kunnen worden door middel van
een verlaging van het niveau van de op te bouwen pensioenaanspraken.
Dat achtten de leden van de D66-fractie bijzonder ongewenst.

Bij een normdekkingsgraad van 106% is het risico dat de dekkingsgraad
beneden de 100% zakt groter dan bij de eerder gehanteerde
normdekkingsgraad van 110%. Daarom gaven deze leden de voorkeur aan
een normdekking van 110%. De leden van de D66-fractie hadden een
normdekking van 106% tot nu toe geaccepteerd omdat zij uitgingen van
de veronderstelling dat het slechts een tijdelijke normdekking betrof en
het risico dus gering. In de memorie van antwoord geeft de regering
echter aan niet voornemens te zijn de normdekkingsgraad op termijn te
verhogen. Deze leden betreurden dit.

5.2. De toekomstige pensioenlasten

De leden van de D66-fractie moesten helaas constateren dat zij met de
regering van mening blijven verschillen over de vraag of er al dan niet
sprake is van het doorschuiven van lasten naar de toekomst.

Zij achtten wel een doorschuiven van lasten naar de toekomst aanwezig
en wel om de volgende redenen. In de eerste plaats zal er de komende
jaren sprake blijven van stijging van zowel de werkgevers– als de
werknemerslasten zonder dat daar een verbetering van de pensioenaan–
spraken tegenover staat. De noodzaak daartoe was in de ogen van de
leden van de D66-fractie geleidelijk ontstaan doordat sinds 1985 bij de
jaarlijkse vaststelling van de hoogte van de pensioenbijdrage de toestand
van 's Rijks financiën steeds weer prevaleerde boven de financiële situatie
van het ABP-vermogen op de langere termijn. Deze leden hadden zich
daar dan ook iedere keer weer tegen verzet.

De leden van de D66-fractie konden zich niet aan de indruk onttrekken
dat vergelijkbare redenen een belangrijke rol hebben gespeeld bij het
verlagen van de normdekkingsgraad naar 106%. De verlaging van de
normdekkingsgraad - zoals de regering in de memorie van antwoord zelf
terecht aangeeft - heeft een beperkende invloed op de ontwikkeling van
het fondsvermogen. Een geringer vermogen leidt tot relatief lagere
beleggingsresultaten, en dat leidt op haar beurt weer tot een opwaartse
druk op de pensioenbijdragen en dat alles zonder dat gesproken kan
worden van een verbetering van de pensioenaanspraken.

5.4. De keuze voor omslagfinanciering voor invaliditeitspensioenen en
vut-uitkeringen

De leden van de D66-fractie waren voorshands nog niet overtuigd van
de wenselijkheid de Vut niet langer op basis van kapitaaldekking maar via
een omslagstelsel te financieren. Deze leden verwezen voor hun
standpunt ook naar de aanbevelingen van de Stichting van de Arbeid in
het rapport «Werkend ouder worden» van 26 juli 1993 (Publikatienr. 5/93).
De financiering op basis van een omslagstelsel was voor de Stichting van
de Arbeid mede aanleiding om aan te dringen op een herbezinning van de
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bestaande vut-regelingen. Immers, zo stelt de Stichting, door de finan–
ciering op basis van een omslagstelsel ontbreekt de band tussen
«betalen» en «genieten». De continuïteit van de voorziening wordt
daardoor sterk afhankelijk van de solidariteit tussen degenen die gebruik
maken van een invaliditeits– of vutregeling en de economisch actieven.

De Stichting van de Arbeid vreest dat die solidariteit wel eens onder
druk kan komen te staan door de verwachte kostenstijgingen bij
ongewijzigd beleid. Zeker daar waar de premie al relatief hoog is.

Waren de leden van de D66-fractie goed geïnformeerd dan worden in
het bedrijfsleven thans vele Vut-regelingen doorgelicht met het oog op de
financiële uitvoerbaarheid op de langere termijn. Daarbij wordt met name
bezien of uit een oogpunt van kostenbesparing niet een bescheidener
regeling voor vervroegde uittreding of flexibele pensionering noodzakelijk
wordt, dan wel of een integratie of combinatie van Vut– en pensioen–
regelingen mogelijk is.

Een aantal bedrijven heeft inmiddels ook besloten tot een integratie van
het Vut– en pensioensysteem. De leden van de D66-fractie noemden
daarbij de volgende bedrijven: Heidemaatschappij, KLM, ESSO, AKZO,
Bührmann-Tetterode, WAVIN, AGH-Gas en Gasunie. Deze leden
refereerden hieraan omdat al deze geïntegreerde regelingen gefinancierd
worden op basis van kapitaaldekking.

Een op kapitaaldekking gebaseerd Vut-fonds zou wel eens van groot
belang kunnen zijn bij de invoering van een geïntegreerde regeling, zo
meenden de leden van de D66-fractie, vooral omdat er zich dan minder
financiële overgangsproblemen zullen voordoen.

Ook de Pensioen– en spaarfondsenwet (art. 13) eist voor een dergelijke
geïntegreerde regeling een stelsel van kapitaaldekking?

Tegen deze achtergrond betwijfelden de leden van de D66-fractie of nu
zou moeten worden overgegaan tot afschaffing van het systeem van
kapitaaldekking. Zou een dergelijk besluit niet beter genomen kunnen
worden nadat definitief besloten is over de toekomst van de Vut-regeling,
een eventuele integratie met een (flexibel) pensioensysteem of andere
mogelijkheden als afslanken of afschaffen?

De leden van de D66-fractie vroegen of het wel verstandig is het
vermogen dat vrijvalt doordat de Vut niet langer op basis van kapitaal–
dekking wordt gefinancierd aan te wenden voor het overgangstraject naar
een kostendekkende pensioenpremie. Leidt dat niettot problemen
wanneer besloten wordt de Vut te integreren in een flexibel pensioen–
systeem?

5.5. Overige aspecten van het financieringssysteem

De leden van de PvdA-fractie waren tevreden over de redenering van de
regering in het antwoord op de vraag waarom voor een franchise van
28 000 gulden wordt gekozen en niet voor het minimumloon.

Het kiezen van een vast bedrag voorkomt inderdaad de ingewikkelde en
verwarrende, dus ongewenste situatie van de afgelopen jaren dat een
verhoging van de AOW in januari leidt tot een onmiddellijke verlaging van
het aanvullend pensioen, dat meestal in augustus of september met
terugwerkende kracht tot april weer wordt verhoogd.

De argumenten voor het vaste bedrag worden dus gedeeld; maar
impliceren zij ook, zo vroegen de leden van de PvdA-fractie, dat het
franchisebedrag regelmatig wordt aangepast en daarmee de lijn van het
minimumloon volgt?
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De hoogte van de franchise voor het ouderdomspensioen is de uitkomst
van een onderhandelingsproces, zo stelden de leden van de D66-fractie
vast. Uit de memorie van antwoord blijkt echter dat beide
onderhandelingspartners daarbij een verschillende inzet hebben gehad.
Zou de regering nader kunnen ingaan op de motieven achter die
uiteenlopende inzet?

De leden van de D66-fractie waren de regering erkentelijk voor de
uitvoerige uiteenzetting over de waarderingsmethodiek van de activa. Zij
wilden daar nader op ingaan en met name op de vraag of het ook bij het
ABP in de bedoeling ligt te gaan werken met een demping van het
waarderingssysteem door gebruikmaking van het criterium «market
related value».

Dit zou een soort bescherming tegen de waan van de dag inhouden
omdat positieve ontwikkelingen op de beurs slechts geleidelijk bij
gebleken stabiele trend (vaak in vijf jaren) in de waardering van de activa
worden verdisconteerd.

6. De pensioenregeling

6.1. Algemeen

Met betrekking tot de inhoud van de pensioenregeling erkenden de
leden van de D66-fractie dat het niet wel mogelijk is in het kader van dit
wetsvoorstel wijzigingen aan te brengen in de pensioenregeling zoals
deze in de ABP-wet zelf is neergelegd.

Desalniettemin hadden deze leden nog de behoefte daarover een enkele
nadere opmerking te maken vooruitlopend op het vervolgtraject. In ieder
geval moet worden vastgesteld dat de regering er niet in is geslaagd haar
eigen denkbeelden als verwoord in de Pensioennota als werkgever ook
behoorlijk voor het voetlicht te brengen.

Deze leden betreurden dit om twee redenen. In de eerste plaats omdat
het ABP nu niet de in de ogen van deze leden meest wenselijke pensioen–
regeling kent. In de tweede plaats omdat de overheid, in haar rol van
werkgever, nu bepaald niet die voorbeeldfunctie vervult die toch van haar
verwacht mag worden. Het ging de leden van de D66-fractie daarbij met
name om de volgende punten:

- het achterwege blijven van de invoering van een geïndexeerd
opbouwsysteem dat, met aangepaste parameters, had kunnen voorkomen
dat een nieuwe «knip» moest worden uitgevoerd. Dat zou tevens het
voordeel gehad hebben dat men niet had hoeven af te wachten wat bij de
overige pensioenfondsen met de overhevelingstoeslag gaat gebeuren. In
een geïndexeerde opbouwregeling zou de brutering van de overheve–
lingstoeslag in elk geval geen probleem opleveren voor de verstreken
jaren.

- de gelijke behandeling. De leden van de D66-fractie bleven zich
verzetten tegen de zienswijze van de regering op het punt van de gelijke
behandeling van met name alleenstaanden. Deze leden stelden vast dat
op dit punt inmiddels ook sprake is van een nieuw feit. Immers, onlangs is
door de Kamer, bij de behandeling van een wijziging van de Pensioen– en
spaarfondsenwet, het amendement Groenman (23 123, nr. 28) aanvaard.

Daardoor ontstaat, weliswaar op een termijn van vijf jaar, de
verplichting om in pensioenregelingen, waarin wordt voorzien in een
weduwen– of weduwnaarspensioen voor gehuwden, ook gelijkwaardige
keuzemogelijkheden op te nemen tussen nabestaandenpensioen
ongeacht burgerlijke staat, of een hoger dan wel eerder ingaand ouder–
domspensioen.
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Van een dergelijke keuzemogelijkheid is bij het ABP geen sprake. In die
zin spraken de leden van de D66-fractie dan ook van een achterstelling
van alleenstaanden. Deze leden zouden ten stelligste de door de regering
gewekte suggestie willen bestrijden als zouden zij de solidariteit, die
kenmerkend is voor alle collectieve voorzieningen, ter discussie willen
stellen. Waar het hen om gaat is dat die solidariteit thans te eenzijdig op
het bord van de alleenstaanden wordt gelegd.

Wellicht ten overvloede merkten de leden van de D66-fractie daarbij nog
op dat niet alleen de achterstelling van alleenstaanden een belangrijk
argument is om tot keuzepakketten te komen. Ook het feit dat tweever–
dieners vaak geen behoefte zullen hebben aan een nabestaandenpensioen
is daarvoor een argument.

Meer concreet verzochten de leden van de D66-fractie de regering aan
te geven of en zo ja welke, stappen ondernomen zullen worden om ook in
de pensioenregeling van het ABP uitvoering te geven aan het
amendement Groenman.

Deze leden vestigden er daarbij de aandacht op dat sprake is van een
waarborg in de wet en dat dus niet meer zal kunnen worden volstaan met
een overlaten aan het georganiseerd overleg. Deze leden verzochten de
regering ook in te gaan op de kosten die gemoeid zouden zijn met de
invoering van keuzepakketten als bedoeld in het amendement Groenman.

De leden van de D66-fractie betreurden het dat bij de onderhandelingen
over het financiële kader geen nadere verkenning heeft plaatsgevonden
van de mogelijkheden van flexibele pensionering. Zal dat bij de ontwik–
keling van het pensioenreglement van de Stichting ABP alsnog aan de
orde komen?

6.3. Het eindloonsysteem

De leden van de D66-fractie betreurden het dat voor de centrales van
overheidspersoneel het middelloonsysteem niet bespreekbaar is.

6.4. Gelijke behandeling

De leden van de PvdA-fractie hadden instemmend gereageerd op de
uitspraken van de regering dat de wijziging van de franchise geen
gevolgen heeft voor reeds opgebouwde pensioenaanspraken.

Een dergelijke duidelijke uitspraak kan ertoe bijdragen dat hier en daar
heersende misverstanden over de voorgenomen wijzigingen worden
weggenomen. De leden van de PvdA-fractie hadden er behoefte aan hun
waardering uit te spreken voor de overeenkomst die de sociale partners
hebben bereikt om de franchise te uniformeren. Een dergelijke stap draagt
ten zeerste bij aan het aanpassen van het pensioensysteem aan de
heersende maatschappelijke opvattingen.

Uit het antwoord van de regering terzake van het recht op
nabestaandenpensioen voor niet-gehuwde partners hadden de leden van
de PvdA-fractie opgemaakt dat hierover thans wordt overlegd tussen de
sociale partners. Deze leden vroegen naar het standpunt van de regering
in dit overleg en verwezen daarbij naar hun herhaaldelijk uitgesproken
wens om geen irrelevant onderscheid te maken tussen gehuwde en
niet-gehuwde partners op pensioengebied. Uit de passage in de memorie
van antwoord begrepen de leden van de PvdA-fractie overigens dat ook
het nabestaandenpensioen voor gehuwde partners thans onderwerp van
discussie is. In dat verband wezen deze leden nogmaals op hun eerdere
suggestie van «sociale zekerheid op maat» door enkele keuze–
mogelijkheden te bieden terzake van de diverse pensioenrechten.
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De regering doet een aantal stellige en belangrijke uitspraken over
solidariteit als absoluut noodzakelijke en wenselijke grondslag voor het
pensioenstelsel. De leden van de PvdA-fractie onderschreven dit
uitgangspunt ten volle. Daaraan voegden zij toe dat de invulling en
uitwerking van dit begrip een zaak is van voortdurende aandacht, gelet op
het feit dat maatschappelijke opvattingen steeds aan verandering
onderhevig zijn. In dat verband wezen zij op het effect van veel huidige
pensioenstelsels dat niet-carrièremakers meebetalen aan de pensioen–
opbouw van carrièremakers. De leden van de PvdA-fractie volstonden hier
met deze verwijzing, omdat de discussie daarover naar hun mening niet
hier, doch bij andere wetsvoorstellen en nota's thuishoort.

De regering maakt aan het eind van deze paragraaf een aantal interes–
sante opmerkingen over mitigering cq. reparatie van de pensioenbreuk
die het gevolg is van diensttijdonderbreking van vrouwen in verband met
de verzorging van jonge kinderen. Het was de leden van de PvdA-fractie
niet geheel duidelijk of hierover meer omlijnde plannen bestaan en wat de
plaats daarvan is in het onderhavige wetsvoorstel. Zij vroegen de regering
om een korte toelichting.

6.5. Flexibilisering en individualisering

Verheugd hebben de leden van de PvdA-fractie kennis genomen van de
opmerking dat sociale partners in de overheidssectoren de vraagstukken
van flexibilisering en individualisering zullen betrekken in hun gesprekken
over het pensioenreglement van de te vormen Stichting ABP. Zij vroegen
de regering reeds nu om in dat overleg het door deze leden aangedragen
idee van een «individuele zekerheidspolis» zoveel mogelijk gestalte te
geven.

7. Reparatie van de invaliditeitspensioenen

Op een vraag van de leden van de PvdA-fractie heeft de regering
uitvoerig uiteengezet welke financiële belangen de overheden op elk
niveau hebben om vermijdbaar ziekteverzuim en - ruimer - verzuim
wegens arbeidsongeschiktheid volledig terug te dringen. Naast deze
financiële belangen van de overheden is er - van minstens zo grote
importantie - het belang van de individuele werknemer, aldus deze leden.

Terzake van het diensttijdpensioen hebben de leden van de PvdA-fractie
in het verlopig verslag de uitdrukking «aanvulling op een aanvulling»
gebezigd. De regering veronderstelt dat hier sprake is van een misver–
stand. In letterlijke zin mag de regering het gelijk aan haar kant hebben,
doch de pointe van de opmerking is dat in het streven naar een «normali–
sering» van de positie van de ambtenaar hier een weinig marktconforme
regeling in stand lijkt te worden gehouden. Het meest markant komt dat
tot uitdrukking in het feit dat de regeling ook van toepassing is bij
arbeidsongeschiktheid van minder dan 15%. De leden van de PvdA-fractie
beseften dat hier sprake is van een onderdeel van het akkoord tussen de
sociale partners, maar lieten toch niet onvermeld dat het hier naar hun
mening niet gaat om het meest indrukwekkende onderdeel van het
onderhandelingsresultaat.

Volstrekt onbevredigend vonden de leden van de VVD-fractie de reactie
van de regering op een door een meerderheid van de Kamer in het
voorlopig verslag uitgesproken wens om een andere systematiek voor de
reparatie van het WAO-gat te hanteren. In plaats van het voorstel dat
personen die het WAO-gat niet willen dichten dit expliciet te kennen
moeten geven, zou het natuurlijk veel beter zijn om een initiatief te vragen
van diegenen die het WAO-gat juist wél willen dichten. Administratieve
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bezwaren zijn belangrijk, maar mogen naar de mening van deze leden
geen reden zijn om de wereld hier volstrekt op zijn kop te zetten.

Het kan en mag niet zo zijn dat het niet inleveren van een verklaring
tégen het dichten van het WAO-gat automatisch leidt tot het– op
individuele basis ongevraagd - dichten van het WAO-gat. Het is juist
diegene die het WAO-gat wenst te dichten, die dat te kennen zou moeten
geven. De leden van de WD-fractie vonden dit een principieel verschil en
verzochten de regering haar standpunt terzake te heroverwegen.

8. De vut-regeling

Op de vraag van de leden van de VVD-fractie wat de regeringsvisie is en
de concrete ontwikkelingen zijn als het gaat om het afbouwen van de VUT
en het overstappen op een systeem van flexibele pensionering, antwoordt
de regering dat het arbeidsvoorwaardenoverleg niet heeft geleid tot
afspraken terzake. Deze leden verzochten de regering evenwel met klem
om klip en klaar aan te geven wat de inzet van de overheid als werkgever
terzake is en zal zijn. Wat is de visie van de regering inzake de wense–
iijkheid van afbouw van de VUT onder gelijktijdige introductie van
flexibele pensionering. Acht de regering het ook wenselijk dat dit actiever
ter hand wordt genomen, ook als inbreng van de overheid als werkgever
in het arbeidsvoorwaardenoverleg?

9. Het nieuwe bruto-netto-traject

Met instemming hadden de leden van de PvdA-fractie kennis genomen
van de antwoorden van de regering met betrekking tot de deeltijdfactor
ter zake van de premieheffingen. Uit antwoorden (9 februari 1994) van de
staatssecretaris van Sociale Zaken op gestelde vragen hadden zij
begrepen dat de regering inmiddels het voornemen heeft ook in de
marktsector een dergelijke jaarmethode toe te passen.

10. De werkgevers– en werknemerslasten

Terzake van de inkomenseffecten van de voorgenomen systeem–
wijzigingen hadden de leden van de PvdA-fractie kennis genomen van het
akkoord tussen de betrokken partners. Wel stelden zij de vraag of de
ongelijke inkomenseffecten nog gevolgen zullen hebben voor de inzet van
de regering bij het toekomstig arbeidsvoorwaardenoverleg.

11. Het overheidspersoneel onder de wettelijke
werknemersverzekeringen

Het brengen van het overheidspersoneel onder de werknemers–
verzekeringen wordt weliswaar niet in dit wetsvoorstel geregeld, maar
beide operaties beïnvloeden elkaar wel. Dat was voor de leden van de
D66-fractie aanleiding hier een enkele opmerking over te maken.

Anders dan bij andere grote privatiseringoperaties (Postbank, PTT,
Spoorwegpensioenfonds) is in het voorliggende wetsvoorstel geen sprake
van een volledige onderbrenging bij de werknemersverzekeringen, noch
van een risicoverevening. Ook is nog niet geheel duidelijk of de
beschreven financiële boedelscheiding een tijdelijke of een permanente
zal zijn. Uit de aan de vaste kamercommissie voor Ambtenarenzaken
toegezonden notulen van de gecombineerde openbare vergadering van
het Algemeen Arbeidsongeschiktheidsfonds, het Arbeidsongeschiktheids–
fonds, het Algemeen Werkloosheidsfonds en het Toeslagenfonds van 16
juni jl. (zie brief AMZA 94-2) blijkt, dat gerede twijfel bestaat ten aanzien
van de houdbaarheid op langere termijn van het hanteren van verschil–
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lende financieringssystemen voor de overheids– en marktsector naast
elkaar. Deze zorg is overgebracht aan de staatssecretaris van Sociale
Zaken en Werkgelegenheid, die echter afwijzend heeft gereageerd op de
suggestie van het AoF om mogelijkheden tot gezamenlijk beheer te
onderzoeken. De leden van de D66-fractie verzochten de regering aan te
geven waarom zij bovengenoemde zorg van de fondsen niet deelt.

Nota van wijziging

Onderdeel 2

De leden van de CDA-fractie vonden de beantwoording met betrekking
tot de lastenverschuiving naar de toekomst niet geheel overtuigend. In
deze opvatting werden zij nog gesterkt doordat in dit onderdeel het
percentage voor de pensioenbijdrage voor het jaar 1995 is afgestemd op
de verhoging van de pensioenbijdrage zoals deze, overeenkomstig het
oorspronkelijke voorstel, zou plaatsvinden na 1 januari 1994. Is dit punt in
overeenstemming met de opvattingen van de centrales van Overheids–
personeel?

Onderdeel 34

De leden van de PvdA-fractie konden zich in principe vinden in het
voorstel om, ter vereenvoudiging, de artikelen J1a en J2a te laten
vervallen. Welke extra kosten zijn daarmee gemoeid?

Onderdeel 38

De leden van de PvdA-fractie vroegen om welke reden(en) de Zieken–
fondsraad heeft gevraagd om de vergoedingen voor de kosten voor
huishoudelijke hulp voor de jaren 1994 en 1995 te blijven betalen en
vervolgens te declareren.

De voorzitter van de Commissie,
G. H. Terpstra

De griffier van de Commissie,
Telens-Tripels
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